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IMPACT OF DEFICIT IRRIGATION AND ANTI-TRANSPIRATION ON WATER  USE EFFICIENCY, YIELD AND FRUIT QUALITY OF TWO GRAPEVINE CULTIVARS.
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ABSTRACT


The effect of irrigation deficit and anti-transpirant on water use efficiency, yield and fruit quality of two table grapes cultivars (vitis vinifera L.), namely Thompson seedless and Flame seedless, were studied in sandy soil for the two seasons. Split-split experiments were conducted under three water regimes [control, 100% (I1); moderate water stress, 75% (I2) and severe water stress 50% (I3)] of ETc as a main plot and three antitranspirant concentrations [0% (S0), 1% (S1) and 3% (S3)] of ELO (linus seed oil triethanolamine) as sub-main plot. The results showed that, water use efficiency (WUE) decreased significantly with increasing water stress levels but increased significantly with increasing antitranspirant concentration for the two grape cvs, while the highest water utilization efficiency (WUTE) was observed under I3 and S3. Flame variety showed little response to water stress as compared with Thompson variety. Water stress treatments I2 and I3 significantly decreased the yield by 10.40%, 21.86%; and by 9.48%, 18.64% for Thompson and Flame, respectively. Under the same water treatments, yield increased by 8.04 and 16.40%; and by 4.06 and 10.00% in Thompson, and by 4.41 and 11.49%; and by 1.23 and 4.38% in Flame for S1 and S3, respectively. The maximum antitranspirant dependency percentage was achieved under I3 and S3 which reached to 15.18% and 17.50% for Thompson and Flame seedless, respectively. Grape-water response factor (Ky) for the two grape varieties was reduced as the antitranspirant concentration increased. Fruit quality (i.e. cluster weight, cluster length, cluster width, weight of 100 berries, and volume of 100 berries) for the two grapevine cvs showed negative significant effect with water stress and positive significant effect with antitranspirant concentration. While, percentage of total soluble solids and titratable acidity significantly increased with increasing water stress and decreases significantly with increasing antitranspirant concentration. No significant differences in the two seasons was found between water stress treatments and TSS/acid ratio for Thompson while in Flame a significant increase between I1and I3 was noticed. Flame berries had a significant increase of TSS/acid as the antitranspirant concentration increased. A significant difference was found between S0 and S3 in Thompson berries. Finally, we can conclude that Antitranspirant can be used as a tool for grape growers to improve water use efficiency. This may also lead to a reduced risk of water stress, maintain or increase yield and improve fruit quality
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الملخص العربي
تأثير نقص الرى ومضاد النتح على كفاءة استخدام المياه وانتاج وجودة الثمار لصنفين من العنب

أحمد محمد عجاج1 - أحمد سعيد الصباغ2 

1- قسم الأراضي والمياه – 2- قسم البساتين كلية الزراعة بدمنهور – جامعة الإسكندرية

تم دراسة تأثير نقص الرى ومضاد النتح على كفاءة استخدام المياه ومحصول وجودة ثمار صنفين من العنب (طومسون وفليم) فى الاراضى الرملية خلال موسمين. تمت الدراسة تحت نظام القطاعات المنشقة فى ثلاث مستويات من الرجيم المائى (كنترول 100% (I1) واجهاد مائى متوسط 75% (I2) واجهاد مائى شديد 50% (I3)) من الاحتياج المائى للعنب كقطاعات رئيسية. ثلاث تركيزات من مضاد النتح (صفر (S0) و 1% (S1) و 3% (S3)) من مادة ELO كقطاعات تحت رئيسية.

اظهرت النتائج ان كفاءة استخدام المياه WUE قلت معنويا بزيادة معاملات الاجهاد المائى ولكن زادت معنويا مع زيادة تركيز مضاد النتح فى كلا صنفى العنب ، كما لوحظ اعلى كفاءة منفعة المياه WUTE تحت المعاملتين I3 و S3. اظهر صنف الفليم تاثرا ضعيفا مع الاجهاد المائىعن الصنف طومسون. معاملات الإجهاد المائى I2وI3  قللت معنويا المحصول بنسبة 10.40 % و21.86 % وبنسبة 9.48 و18.64 % عن الكنترول لكل من الطومسون والفليم بالترتيب. وتحت نفس معاملات المياه زاد المحصول بنسبة 8.04 و16.40 % وبنسبة 4.06 و10.00 % فى الصنف طومسون وكذلك بنسبة 4.41 و11.49 % وبنسبة 1.23 و4.38 % للصنف فليم وذلك للمعاملتين S1 و S3 بالترتيب . أعلى معدل زيادة ترجع لمضاد النتح تم ملاحظتها تحت المعاملة I3 و S3 والتى بلغت 15.18 % و 17.50 % للصنفين طومسون وفليم بالترتيب.

معامل تأثر محصول العنب من نقص المياه (Ky ( لكلا الصنفين انخفض مع زيادة تركيز مضاد النتح. جودة الثمار (وزن العنقود وطول العنقود وعرض العنقود ووزن 100 حبة وحجم 100 حبة) لكلا صنفى العنب أظهرت تأثير معنوى سلبى مع زيادة الإجهاد المائى وتأثير معنوى إيجابى مع زيادة تركيز مضاد النتح. فى نفس الوقت، نسبة المواد الصلبة الذائبة الكليــة (TSS) والحموضة زادت معنويا مع زيادة الإجهاد المائى وقلت معنويا مع زيادة تركيز مضاد النتح. لم يلاحظ فرق معنوى خلال الموسمين بين معاملات الإجهاد المائى ونسبة TSS/acid لصنف الطومسون بينما لوحظ زيادة معنوية بين I1 و I3 فى صنف الفليم كما يوجد زيادة معنوية فى نسبة TSS/acid مع زيادة تركيز مضاد النتح. فى حين يوجد فرق معنوى فى نسبة TSS/acid بين S0 و S3 فى صنف التومسون. 
ونستخلص مما سبق أنه يمكن إستخدام مضادات النتح كأداة لمنتجى العنب لتحسين كفاءة إستخدام المياه وهذا أيضا يؤدى إلى تقليل خطر الإجهاد المائى والحفاظ على أو زيادة المحصول وفى نفس الوقت تحسين جودة الثمار.  
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